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Téma 
 

IROP hlásí obrovský zájem o revitalizaci 

památek, zvelebit má i Karlštejn 

 

Příjem žádostí ve výzvě Integrovaného regionálního operačního 

programu Revitalizace vybraných památek II byl ukončen. Pro 

vlastníky památek je připraveno 1,55 miliardy Kč z Evropského 

fondu pro regionální rozvoj. Žadatelé předložili 86 projektů o 

celkové alokaci 5,6 miliardy Kč, zájem o podporu památek je ještě 

větší než v předchozí výzvě, kde bylo podáno 63 projektů za 3,7 

miliardy. 

„Mezi předložené projekty patří i jeden z nejznámějších a 

nejnavštěvovanějších hradů v České republice – Karlštejn,“ říká 

ministryně pro místní rozvoj Karla Šlechtová. „Celkem 80 milionů 

korun z evropských fondů by například mohlo putovat v případě 

schválení projektu na obnovu chátrajících a dnes vůbec nebo 

nevhodně využitých prostor Císařského paláce a východní části 

Purkrabství hradu Karlštejn,“ dodává ministryně. 

Více čtěte na http://www.skypaper.cz/novinky/irop-hlasi-obrovsky-

zajem-o-revitalizaci-pamatek-zvelebit-ma-i-karlstejn/ 

 

 

Památky opravujeme hlavně 

pro sebe 

Vážené čtenářky a čtenáři, 

i když se počasí opět trochu 

zlomilo do méně přívětivé 

podoby, řada z nás již plánuje 

letní dovolené. „Bezpečných“ 

exotických destinací v poslední 

době poněkud ubývá, zato 

nabídky cestování po tuzemských 

skvostech se rozšiřují. Pomáhají 

k tomu i revitalizace 

nejvýznamnějších památek, na 

něž plynou miliardy korun. Proto 

by bylo i trochu krátkozraké toho 

nevyužít a nepodpořit domácí 

turizmus. Neplatí snad, že všude 

dobře, doma nejlépe? 

Ani není od věci ani nemálo takto 

ušetřit, zvláště když se třeba opět 

chystá zdražování rezidenčních 

projektů. Nabídka nových bytů se 

bude snižovat kvůli tápající 

legislativě a podpoří růst cen. 

Doufejme, že příslušné instituce 

rychle zjednají nápravu, aby výše 

uvedený slogan opravdu platil… 

Petr Bayer, šéfredaktor 
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Rozhovor 

 

Míček: P3 se zaměří na výstavbu na míru a dlouhodobé       

pronájmy hal 

Do roku 2017 vstoupila společnost P3 Logistic Parks s novým majitelem, singapurským 

investičním fondem GIC. Klientům se tak otevírají nové možnosti pro vytvoření ještě 

rozsáhlejší sítě skladů napříč Evropou. „Silné zázemí GIC nám umožní další expanzi v regionu 

střední a východní Evropy. Můžeme se ještě více zaměřit na BTS výstavbu a nabídku 

dlouhodobých pronájmů našich hal,“ říká v rozhovoru pro magazín Skypaper ředitel P3 pro 

Českou republiku Tomáš Míček. 

 Co tedy plánujete v České republice? Rozvoj vašich areálů ve stávajících lokalitách či expanzi 

do dalších regionů?  

V první polovině letošního roku se soustředíme na 

náš nejnovější park P3 Prague D11, kde máme zatím 

nájemce ve dvou halách. V parku chceme postavit 

ještě dalších osm hal a nabídnout tak klientům 

celkem 155 000 m
2
 skladovacích prostor nejvyšší 

kvality. Prostor pro další čtyři budovy máme rovněž 

v nedalekém parku P3 Prague Horní Počernice, který 

patří k největším a nejmodernějším parkům ve 

střední Evropě a jako jediný logistický areál na území 

Prahy je vhodný zejména pro retailové klienty. 

Jak byste zhodnotil aktuální stav poptávky po 

logistických a průmyslových nemovitostech u nás? 

Mezi našimi klienty převládá zájem o dlouhodobé pronájmy, které jsou zajímavé jak z ekonomického 

hlediska, tak i svou flexibilitou. Stále oblíbenější se stává také BTS výstavba na míru. Naprostá 

většina našich BTS projektů stavíme pro naše stávající klienty, to dokazuje fakt, že s námi mají 

pozitivní zkušenost a vědí, že jim nabídneme řešení na míru jejich specifickým požadavkům. 

Právě jste se vrátili z významného mezinárodního veletrhu MIPIM v Cannes. Zaznamenali jste 

tam nějaké nové trendy v oblasti výstavby logistických nemovitostí? 

Na mezinárodním veletrhu MIPIM v Cannes se nám potvrdila zkušenost s neustále se zvětšující 

diverzitou klientů v logistických centrech. V našich parcích totiž najdeme sklad květin, showroom 

s elektronikou, logistický cross dock, lehkou výrobu a registrujeme i poptávku prostor pro research & 

development centra. 

Celý článek čtěte na http://www.skypaper.cz/novinky/micek-p3-se-zameri-na-vystavbu-na-miru-a-

dlouhodobe-pronajmy-hal/ 
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Rezidenční projekty 

 

Developeři plánují letos zdražovat byty v průměru o 4 % 

 

Zdražovat byty plánují v roce 2017 tři čtvrtiny 

developerských společností, jejich cena by se 

měla v průměru zvýšit o 4,0 %, stejně jako 

v roce 2018. Za optimální cenu nových 

rezidenčních nemovitostí je v centru Prahy 

považováno 122 tisíc korun za čtvereční metr, 

na okrajích hlavního města se pohybuje na 

úrovni 52 tisíc korun. Poptávka po 

rezidenčních nemovitostech v letošním i 

příštím roce výrazně převýší jejich nabídku a to 

především v pražském regionu. Vyplývá to 

ze Studie developerských společností Q1/2017 CEEC Research. 

Snižování cen bytů plánují jen 3 % developerských firem. K navýšení marží přitom v roce 2017 podle 

ředitelů dojde u 61 % developerů. “Nacházíme se v klasické růstové části vývojového cyklu 

nemovitostního trhu. Dobrá ekonomické kondice a dostupné financování zvyšují poptávku a tím i 

ceny. Tento vývoj je bohužel umocňován omezeními na straně nabídky nových bytů, daných 

především délkou a komplikovaností schvalovacích procesů,” říká Pavel Kliment, partner KPMG v ČR. 

„Loni se zvedla cena prodaných bytů o 19,5 %. Cenová hladina je již poměrně vysoko, nicméně i letos 

očekáváme, že ceny dále porostou. Již ale mírněji, řekněme o 5 %. Očekáváme, že převáží vliv 

nedostatku bytů v důsledku omezeného povolování, který tlačí ceny nahoru, nad omezením 

dostupnosti hypoték a jejich zdražením, který by mohl naopak tlačit ceny dolů,“ líčí předseda 

představenstva Central Group Dušan Kunovský. „Pokud budeme vycházet ze současného stavu a 

neočekáváme žádné zásadní ekonomické výkyvy, pak vše bude záležet na místních radních a 

úřadech a jejich ochotě se na rozvoji bydlení podílet. Zatím to bohužel nevypadá moc dobře, kvůli 

nedostatku možností stavět jsou třeba pražské ceny současných projektů nejvyšší ve střední Evropě. 

Jsem zvědav, za jaké ceny budou ještě klienti ochotni kupovat,“ komentuje ředitel SIDI PRAGUE Jan 

Pustina. 

Za optimální cenu nových rezidenčních nemovitostí v centru Prahy považují ředitelé developerských 

společností v průměru 122 tisíc Kč/m
2
, v širším centru se pak pohybuje na hladině 86 tisíc Kč/m

2
. 

V ostatní částech Prahy a jejích okrajích je podle nich optimální cena 65 resp. 52 tisíc Kč. Jako 

nejvyšší optimální cena v centru Prahy byla v odpovědích zvolena sazba 200 tisíc Kč/m
2
, na okrajích 

70 tisíc Kč. 

Více čtěte na http://www.skypaper.cz/novinky/developeri-planuji-letos-zdrazovat-byty-vprumeru-o-4/ 
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Finský fond koupil rezidenční projekt v Hloubětíně za půl miliardy 

 

Společnost YIT prodala 106 bytů etapy Turku Suomi Hloubětín finskému investičnímu fondu YCE 

Housing I FI OY. Jeho první transakce v tuzemsku ve výši téměř 500 milionů korun zajistí 

developerovi volné finanční prostředky pro plánované projekty a expanzi na poli bytové výstavby 

v Česku. Turku je po Espoo a Oulu třetí fází nejrozsáhlejšího rezidenčního komplexu, který developer 

staví v pražském Hloubětíně. 

Podílníky fondu s celkovým potenciálem investičního kapitálu do výše 100 milionů eur jsou finská YIT 

(40 %), největší tamější pojišťovna Etera (30 %) a skupina finských soukromých investičních 

společností (30 %). Působit bude v zemích střední a východní Evropy. Jeho cílem je zajistit zajímavé 

investice na atraktivních rezidenčních trzích v tomto regionu a podpořit tak ve spolupráci s lokálními 

developery stavbu projektů. Pro YIT jde o nový zdroj financování podporovaný korporátní strategií, 

který umožní využívat získané prostředky na rozvoj bytové výstavby. V ČR fond nese název YIT CZ 

Housing I. 

„Díky hromadnému prodeji všech 106 jednotek brzy po zahájení stavby získáváme v krátkém čase 

finance, které použijeme pro naše stávající i budoucí projekty. Můžeme tak rychleji realizovat výstavbu 

nových bytů v projektech se stavebním povolením a dávat je na trh, což je v dnešní době velké 

poptávky a nedostatku nového bydlení velmi potřebné a žádané. Pro naše klienty a kupce bytů 

v etapě Turku je důležité, že YIT nadále zůstává jejich partnerem pro veškerá jednání,“ uvádí jednatel 

YIT Stavo Vladimír Dvořák. 
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Konference 

 

SMART CITY Plzeň představila projekty pro „chytrý“ region 

 

Jak chytrá Plzeň bude v roce 2030? Nejen na 

tuto otázku hledal odpověď již 5. ročník 

konference SMART CITY PLZEŇ. 28. 3. 2017 

se opět setkali přední odborníci pro SMART 

CITY a INICIATIVU INDUSTRY 4.0 se 

zástupci města, kraje a měst Plzeňského kraje; 

registrovalo se 166 účastníků. Organizátor 

TOP EXPO CZ poskytl v rámci dotovaného 

programu podpory vzdělávání technických 

oborů 50 volných vstupů pro studenty ZČU a ti 

toho plně využili. Hlavním mediálním 

partnerem byl magazín Skypaper. 

Zdůrazněným tématem ročníku byla MODERNÍ DOPRAVA a ČISTÁ MOBILITA, rozvoj Plzně a 

Plzeňského kraje do roku 2030. Konference proběhla pod laskavou záštitou hejtmana Plzeňského 

kraje Josefa Bernarda a primátora statutárního města Plzně Martina Zrzaveckého. Hosty a účastníky 

konference přivítala jednatelka TOP EXPO CZ, Ing. Miloslava Veselá, která připomněla již pětiletou 

historii cyklu Smart City, organizovaného touto společností a představila další připravované akce 

programu SMART CITY 2017. Zdůraznila roli Plzně jako „Smart metropole“, kde se konference tohoto 

cyklu konala již pátým rokem. Jménem hostitele hosty přivítal rektor ZČU v Plzni, doc. Dr. RNDr. 

Miroslav Holeček. V zastoupení pana hejtmana promluvil náměstek Ivo Grüner, jménem Plzně přivítal 

pan primátor Martin Zrzavecký, který ocenil perfektní organizaci, zajímavý program a přítomnost 

mnoha významných osobností oboru. Účastníky pozdravil také jeden z nejdůležitějších hostů 

konference Petr Dolínek náměstek pražské primátorky a místopředseda Komise Rady hl. města Prahy 

pro rozvoj Smart Cities.  

Prvnímu bloku předsedal doc. Ing. Jiří Hammerbauer, Ph.D., děkan FEL ZČU v Plzni. Hlavní 

přednáškou konference byla prezentace prof. Vladimíra Maříka z CIIRC – ČVUT v Praze, nazvaná 

Průmysl 4.0 – Výzvy pro dopravu. Posluchači se seznámili s hlavními myšlenkami tzv. 4. průmyslové 

revoluce a obory či aktivitami, kde může být využita v praxi. Úplné prosíťování všech zmíněných aktivit 

spojených s průmyslovou výrobou je klíčovou vizí filosofie Společnost 4.0.    

Prof. Dr. Ing. Miroslav Svítek, děkan Fakulty dopravní ČVUT v Praze a prezident CSCC, představil 

soutěž ČDS STUDENT ve vztahu k Alianci SPOLEČNOST 4.0., která přítomné studenty zaujala a 

jistě se v soutěži představí svými ročníkovými či diplomovými pracemi. Ředitel Odboru sektorové 

expertízy a průmyslové politiky MPO ČR, Ing. Oldřich Macák, prezentoval Národní akční plán ČISTÁ 

MOBILITA a podporu elektromobility ve městech. 

http://www.skypaper.cz/image/5009-smart-city-brno.jpg
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Tématem obchodního ředitele Škoda Electric, Ing. Radka Svobody, byly Dopravní prostředky 

s alternativními pohony pro veřejnou ekologickou dopravu a paní Tereza Hajná, marketingová 

ředitelka Škoda Electric, zajistila pro účastníky konference prohlídku elektrobusu před budovou FEL 

ZČU. Ing. Miroslav Kuželka ze společnosti ABB představil technologii Průběžného dobíjení 

elektrobusu na trase – EU standard. Zdůraznil potřebu platformy pro komerční řešení s minimálním 

zásahem do městské infrastruktury, minimálním vlivem na zavedené jízdní řády a nezávislostí na 

jednom výrobci elektrobusů, resp. nabíjecí infrastruktury. Závěrečnou prezentací prvního bloku bylo 

vystoupení specialisty na inteligentní dopravní systémy společnosti SIEMENS, Ing. Tomáše Růžičky, 

věnované vlivu moderního způsobu parkování na dopravu ve městě. 

Celý článek čtěte na http://www.skypaper.cz/novinky/smart-city-plzen-predstavila-projekty-pro-

chytry-region/ 

 

 

Regiony 

 

Nové logistické centrum se otevírá na Ústecku při dálnici D8 

 

Logistická společnost Geis si pronajala nové 

skladovací prostory o ploše 5600 čtverečních 

metrů v areálu Řehlovické zóny na Ústecku u 

dálnice D8. Česká realitní společnost Real 

Spektrum je postavila na míru, v únoru a 

březnu ještě probíhaly stavební úpravy 

interiéru dle požadavků firmy a montáž 

technologie, plný provoz centrum zahájilo od 

dubna 2017. Informuje o tom JLL.  

„V posledních letech naše aktivity na severozápadě Čech neustále rostou a potřebovali jsme 

jednoznačně větší prostory. Řehlovická zóna nás oslovila vynikající polohou a flexibilitou developera 

připravit nám logistické centrum na míru. Samotný proces vyjednávání a přípravy našich prostor trval 

zhruba rok a půl a byl dokončen v březnu 2017,“ uvádí prokurista Geis Miroslav Silovský. 

„Ústecký kraj je s 255 000 m2 moderních industriálních prostor šestým největším trhem v ČR. 

S dokončením zbývajícího úseku dálnice D8, právě v těsné blízkosti Řehlovic, očekáváme jeho další 

rozvoj. Již nyní registrujeme poptávky především od logistických a výrobních firem,“ dodává Anna 

Kubějová z JLL.    

Řehlovická zóna, která se nachází v těsné blízkosti dálnice D8 mezi obcemi Řehlovice a Stadice, 

nabízí celkem 89 200 m2 pozemků pro průmyslovou výstavbu.    

http://www.skypaper.cz/novinky/smart-city-plzen-predstavila-projekty-pro-chytry-region/
http://www.skypaper.cz/novinky/smart-city-plzen-predstavila-projekty-pro-chytry-region/
http://www.skypaper.cz/image/5109-ilustracni-foto.jpg
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Pardubický Ideon koupí PVV za 20 milionů korun 

 

Zastupitelé města Pardubic schválili prodej 

výstavního centra Ideon současnému nájemci 

společnosti PVV. Ta za něj zaplatí téměř 20 

milionů korun a podstatnou část pozemků 

kolem budovy, vázaných dosud nájemní 

smlouvou, vrátí městu. „Město bude mít až do 

roku 2027 na Ideon předkupní právo a 

nabyvatel se naopak smluvně zavazuje, že do 

roku 2047 bude objekt využíván jako výstavní 

a společenské centrum,“ říká náměstkyně 

primátora Helena Dvořáčková.  

Městu se podpisem kupní smlouvy vrátí do správy 12.372 čtverečních metrů pozemků v těsném 

sousedství budovy, zatížené dosud nájemní smlouvou. „Jsou to pozemky v centru. Jejich hodnota je 

v současné době téměř 10 milionů korun. Město je ale chce použít pro další rozvoj Aquacentra, který 

už je v současné době kvůli nedostatku místa prakticky nemožný,“ dodává náměstkyně. 

Společnost PVV má do července roku 2093 na Ideon a přilehlé pozemky nájemní smlouvu. Zároveň 

má na areál nedaleko centra i předkupní právo. Od počátku nájemního vztahu získalo město na 

nájemném téměř 10,5 milionu korun, více než 11 milionů ale vložilo do oprav objektu. Již nyní tak na 

vlastnictví prodělává a ztráta by se dále prohlubovala. Proto většina zastupitelů podpořila záměr 

prodeje Ideonu za cca 19,9 milionu korun, což je podle znaleckého posudku cena v místě a čase 

obvyklá. 

 

 

V Sezimově Ústí vyroste Dům seniorů za 92 milionů korun 

 

Město Sezimovo Ústí vyhlásilo výběrové řízení 

na výstavbu Domu s pečovatelskou službou 

pro seniory. Předpokládaná hodnota zakázky 

dosahuje 92,1 milionu korun. Práce mají trvat 

přibližně rok a půl. Oznamuje to věstník 

veřejných zakázek. 

Jedná se kompletní výstavbu objektu domu 

s pečovatelskou službou, zahrnující zejména 

centrální obytnou část DPS s technickým a 

skladovým zázemím a denním stacionářem,

http://www.skypaper.cz/image/4152-.jpg
http://www.skypaper.cz/image/4152-.jpg
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základové konstrukce obytných traktů, přípojky TI a komunikační napojení na nadřazenou dopravní 

infrastrukturu včetně odstavných a parkovacích ploch a sadových úprav. Předmětem zakázky je též 

vypracování dokumentace provedení stavby a geodetických prací, zaměření stavby a vypracování 

geometrických plánů. 

Jediným kritériem pro výběr dodavatele je nejnižší cena, nabídky lze podávat do 5. května 2017. 

Zakázka je spolufinancována z dotačních prostředků Ministerstva pro místní rozvoj a Ministerstva 

práce a sociálních věcí. 

 

 

Zahraničí 

 

Realitní investice v Evropě mají letos klesnout až o 10 %,                  

v ČR stagnovat 

 

Investice do komerčních nemovitostí v Evropě 

by měly letos klesnout o 5 - 10 % z loňských 

207 miliard eur, což z roku 2016 činilo třetí 

nejsilnější rok za uplynulou dekádu. Rekord 

padl v roce 2015, kdy se investovalo 245 

miliard eur. Důvodem letošního poklesu má být 

nedostatek nemovitostí ke koupi, zvláště na 

hlavních trzích. V ČR a na Slovensku odborníci 

očekávájí podobný vývoj jako v roce 2016, kdy 

v tuzemsku investoři nakoupili nemovitosti za 

rekordních 3,6 miliardy eur. V Čechách 

už se prodala některá obchodní centra a tyto transakce výrazně přispějí k celkovému investičnímu 

objemu. Vyplývá to ze zjištění poradenské firmy Savills. 

“V meziročním srovnání zažila Evropa jako celek pokles investic o 15 %. Pro některé země, včetně 

ČR, šlo však o velmi úspěšný rok. Český trh zaznamenal nárůst o 35 % ve srovnání s rokem 2015 a 

růst o 26 % ve srovnání s rokem 2007, který byl doposud historicky nejsilnější,”  říká výkonný ředitel 

Savills pro ČR a Slovensko Ben Maudling. “Česko, stejně jako Nizozemsko, Polsko nebo Itálie, jsou 

pro investory velmi atraktivní, protože se nacházejí v rannější fázi cyklu a nabízejí tak alternativu 

k nízkým výnosům na hlavních evropských trzích, a to ve všech realitních segmentech,” dodává. 

Nejistota vyvolaná referendem o odchodu z EU ovlivnila objem investic v Británii, na země 

kontinentální Evropy však měla malý dopad. Nedostatek velkých kvalitních nemovitostí v hlavních 

lokalitách, jako jsou Německo nebo Španělskou, způsobil zpomalení na těchto trzích. Investoři proto 

http://www.skypaper.cz/image/5044-city-tower-skypaper.jpg
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hledali uplatnění jinde, také čím dál tím více přitahují investice do alternativních produktů. Jedná se 

především o bydlení pro studenty, rezidence pro seniory a projekty spojené s péči o zdraví. 

“V ČR a střední Evropě se investoři o alternativní investování začínají zajímat čím dál tím více. 

Vzkvétající střední třída se seznamuje s možnostmi péče o seniory a o své zdraví. Studenty zase – 

jak domácí, tak mezinárodní – mnohem více táhne ubytování v moderním a vybaveném univerzitním 

prostředí, než bydlení doma nebo v pronájmu,” líčí Maudling. 

Největší zájem v roce 2016 byl o kancelářské budovy – směřovalo do nich 45 % celkového objemu 

investic v Evropě. Pozoruhodné bylo zvýšení zájmu o průmyslové nemovitosti, které přitáhly 11 % 

investic proti 9 % v roce 2015. 

 

 

Akvizice 11 nákupních center ve střední Evropě za 650 mil. eur 

dokončena 

 

Realitní skupina CPI Property Group dokončila akvizici retailového portfolia převážně 11 nákupních 

center v ČR, Maďarsku, Polsku a Rumunsku s celkovou pronajímatelnou plochou 265 tisíc 

čtverečních metrů ze dvou fondů spravovaných CBRE Global Investors. Tato transakce 

dosáhla hodnoty 650 milionů eur (17,5 miliardy Kč).  

„Na současném vysoce konkurenčním trhu se nám podařilo vyhrát výběrové řízení, dohodnout se na 

financování s významnými bankami a během šesti měsíců projít akvizičním procesem za 

podpory nejlepších poradců ve svých oblastech,“ říká generální ředitel CPI Group Property Martin 

Němeček. 

Rozsáhlá transakce, která má ambici stát se letos největším realitním obchodem ve střední a 

východní Evropě, je financována syndikovanými úvěry za 440 milionů eur. Zbývající část kupní ceny 

pokrývá CPI Property Group z vlastních zdrojů. Úvěrové portfolio bylo sjednáno v každé zemi zvlášť. 

Financování v ČR poskytuje Helaba v konsorciu s ČSOB, v Polsku samostatně Helaba, v Maďarsku 

http://www.skypaper.cz/image/5101-.jpg
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bankovní klub UniCredit Bank, Raiffeisenbank a Sberbank a v Rumunsku financování zajistila 

HypoNoe Bank. ČSOB zároveň obstarala úschovu kupní ceny a všechny platby celé transakce. 

Díky této akvizici CPI Property Group více než zdvojnásobila rozsah portfolia nákupních center. 

„Získané portfolio zvýšilo celkový počet našich nákupních center na 20 s rozlohou přibližně 430 tisíc 

m
2
,“ uvedl ředitel akvizic CPI Property Group.Tomáš Salajka. 

Nové portfolio se skládá z velkých nákupních center Olympia v Plzni a Nisa Liberec, Polus a 

Campona v Budapešti, Felicia v Rumunsku, Ogrody v Polsku a dvou prodejen Interspar v maďarských 

městech Zalaegerszeg a Nyíregyháza. Součástí akvizice jsou i multifunkční komplexy Zlatý Anděl 

v Praze a Andrássy v Budapešti, které kombinují moderní kancelářské prostory a maloobchodní 

jednotky na atraktivních adresách.  

 

 

Nejlepší „zelenou" budovou světa muzeum v Riu, uspěla                   

i elektrárna 

 

Významný veletrh nemovitostí a investičních 

příležitostí MIPIM, který nedávno uzavřel 

v Cannes brány již 28. ročníku, vyhlásil i 

nejlepší inovativní zelené budovy světa. 

Vítězem se letos stalo Muzeum budoucnosti 

v brazilském Rio de Janeiru, do finále se 

probojovaly kancelářská budova v Mnichově, 

bytový dům v Londýně a elekrárna ve 

Švédsku. Informuje o tom Česká rada pro 

šetrné budovy (CZGBC). 

„Obecně lze shrnout, že letošní čtyři finalisté pocházejí z širokého spektra staveb. Je mezi nimi 

veřejná budova, bytový dům, kancelářská budova a dokonce i teplárna a elektrárna. To samo je 

důkazem, že šetrně k životnímu prostředí se dá stavět ve všech segmentech realitního trhu. 

Z provenience uchazečů o titul MIPIM Awards v kategorii zelených budov vyplývá, že lídrem šetrného 

stavebnictví jsou vyspělé země Evropy. Ty mohou být pro Českou republiku velkou inspirací,“ říká 

výkonná ředitelka CZGBC Simona Kalvoda. 

Nejlepší zelená budova světa 2017: Muzeum budoucnosti (Rio de Janeiro): 

První muzeum v Brazílii, které dosáhlo na certifikaci LEED Gold. Unikátní udržitelná budova od 

proslulého architekta Santiago Calatravy, jež se snaží lépe využívat lokální zdroje a její architektura je 

v harmonii s obsahem, který prezentuje. Pohyblivé solární panely doslova „putují“ se sluncem a 

maximálně tak využívají jeho energii. Budova úsporně hospodaří s dešťovou vodou, kterou dokáže 

zachycovat a znovu využívat. K chlazení interiérů slouží voda, čerpaná do vzduchotechnického 

http://www.skypaper.cz/image/5103-muzeum-budoucnosti.jpg
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systému z hloubky mořského zálivu Guanabara. Výsledkem jsou roční úspory, odhadované na 

9 600 000 litrů vody a také 2 400 MWh elektřiny – to je rozsah, pokrývající roční spotřebu elektřiny 

1 200 domácností. 

„Muzeum budoucnosti je svým obsahem i formou dokonalým příkladem osvíceného přístupu radnice 

druhého největšího brazilského města v úzké spolupráci s Nadací Roberta Marinha. Ve svém 

konceptu je dokonalou esencí udržitelného přístupu k životu na planetě, jehož projevem je právě 

šetrné stavebnictví. Jde o novou generaci muzea vědy, v němž se neprezentují exponáty, ale zejména 

myšlenky, v jejichž centru stojí přetvoření životního stylu obyvatel Země směrem k větší harmonii 

s přírodou a šetrného využívání jejích zdrojů. Obdobný přístup k veřejným budovám, jaký projevila 

radnice Ria u Muzea budoucnosti, je pro nás velkou inspirací, protože v Česku jsme v tomto ohledu 

stále ještě na začátku – a to navzdory tomu, že legislativa EU v rámci směrnice EPBD II zavazuje ČR 

k tomu, aby se již od roku 2018 stavěly všechny veřejné budovy s téměř nulovou spotřebou energie,“ 

komentuje Kalvoda. 

Finalista Centrála koncernu Siemens (Mnichov): 

Nová centrála Siemensu v centru Mnichova s celkovou plochou 45 000 m
2
, v níž pracuje 1200 lidí, je 

jednou z nejšetrnějších staveb v Evropě – mimo jiné v parametrech, jakými jsou spotřeba elektřiny, 

vody či umělého osvětlení. Důkazem je to, že dosáhla na certifikaci DGNB Platinum a LEED Platinum. 

Chytré technologie Siemensu průběžně sbírají data z 30 000 různých zdrojů, aby co nejúsporněji řídily 

vytápění, chlazení a větrání. „Právě v segmentu kancelářských budov se v Česku trend šetrného 

stavebnictví projevuje nejvíce. Je to způsobeno tím, že sami nájemci budov (zejména velké 

nadnárodní společnosti, které mají ohleduplný přístup k životnímu prostředí jako součást své 

korporátní kultury) by už do jiné než šetrné budovy ani nešli,“ líčí Kalvoda. 

Podrobnosti čtěte na http://www.skypaper.cz/novinky/nejlepsi-zelenou-budovou-sveta-muzeum-v-

riu-uspela-i-elektrarna/ 
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